
رئیــس سازمــان توســعه تجــارت:
ــرای ــا ب ــتفاده از رمزارزه اس

صادرات و واردات

علیرضا پیمان پاک گفت: برای استفاده از رمزارزها به عنوان عامل
انتقال اعتبار در تجارت بین الملل با بانک مرکزی در حال جمع بندی

هستیم.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی(اگروفودنیوز)، به نقل
از باشگاه خبرنگاران جوان؛ علیرضا پیمانپاک رئیس سازمان توسعه

تجارت امروز به سوالات زیر پاسخ داد:

 مجـری: وضعیـت صـادرات مـا بـا روسـیه
چگونه است؟

رئیس سازمان توسعه تجارت: در ۹ ماه اول سال ۵۰۰ میلیون دلار به
روسیه صادرات داشتیم که در واقع نسبت به سال گذشت ۴۰ درصد رشد
داشته است. ما در هر حوزهای در روسیه ورود کردیم، پذیرش از سمت
طرف روسی بود. در حوزههای صنعتی، محصولات کشاورزی، صنایع غذایی و

پتروشیمی جایگاه خوبی داریم.
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مجـری: آیـا ایـن طـرح کـه در صـادرات و
ــتفاده ــز ارز اس ــور از رم واردات کش

خواهیم کرد، عملیاتی میشود؟
رئیس سازمان توسعه تجارت: برای  استفاده از رمزارزها به عنوان
عامل انتقال اعتبار در تجارت بین الملل با بانک مرکزی در حال جمع
بندی هستیم و سازوکار آن پیاده شده و طی هفتههای اخیر عملیاتی

خواهد شد.

مجـری: چـرا محصـولات کشـاورزی مـا از
روسیه برگشت خورد؟

رئیس سازمان توسعه تجارت: اگر ما میخواهیم، به عنوان یک کشور بین
المللی شناخته شویم باید چه محصولات کشاورزی چه محصولات دیگر کشور
را طبق استاندارد جهانی تنظیم کنیم. در حوزه فلفل دلمهای که
صادراتش ممنوع شد، چند مورد از سمومی که هم در کشور ما و هم

اتحادیه اروپا مصرف میشد، در روسیه رجیستر نشده بود.

از دولت قبل تا به امروز ۴۸ مرتبه موضوع دفع سموم از روسیه با
وزارت جهاد مکاتبه شده است که باید این سموم رجیستر شود، اما

پاسخی داده نشده است.

سرویس خبری: مجلس و دولت

منبع: باشگاه خبرنگاران جوان

وزیــر صــنعت، معــدن و تجــارت:
شیوهنـــامه واردات در برابـــر
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صادرات بزودی ابلاغ میشود

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: رئیس جمهوری طی یکی دو روز آینده،
شیوهنامه واردات در برابر صادرات را ابلاغ میکند.

به گزارش پایگاه خبری صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از وزارت صمت،
علیرضا رزمحسینی در نخستین نشست هم اندیشی با صادرکنندگان کشور
که در محل دائمی نمایشگاههای بین المللی تهران برگزار شد، تصریح
کرد: در یک ماه گذشته اولین و مهمترین مأموریت تعریف شده در

وزارت، باز کردن قفل صادرات کشور بوده است.

وزیر صمت افزود: از زمان خروج آمریکا از معاهده برجام و زیر پا
گذاشتن تمام تعهدات مربوطه و همچنین آغاز تحریمهای یک طرفه علیه
کشورمان، اولین تأثیر آن روی درآمدهای ارزی و نرخ ارز در بازار

بود.

وی با بیان اینکه در پنج جلسه اخیر ستاد اقتصادی دولت، موضوع
تأمین ارز از محل صادرات غیر نفتی به عنوان نقطه حیات اقتصادی
کشور مورد توجه قرار گرفت، گفت: تا یکی دو روز آینده شیوه نامه

جدید واردات در مقابل صادرات از سوی رئیس جمهور ابلاغ میشود.

رزم حسینی گفت: لیست ارقام وارداتی مورد نیاز کشور تهیه شده که
در اختیار صادرکنندگان قرار میگیرد و همه صادر کنندگانی دارای
تعهد ارزی از سال ۹۸ میتوانند یک واردکننده را معرفی و یا خود

اقلام مورد نیاز کشور را واردات انجام دهند.
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وی اضافه کرد: از این طریق پیمانسپاری ارزی محقق شده و رفع تعهد
نیز انجام خواهد شد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت تهیه و ابلاغ این شیوه نامه را یک حرکت
خردمندانه برای حمایت از صادرات و گشایش مسیر برای توسعه صادراتی
و افزایش تولید در کشور عنوان کرد و گفت: تأمین مواد اولیه تولید
با این روش تسهیل میشود و خوشبختانه با حمایت شخص رئیس جمهور

شیوه نامه مدنظر ابلاغ خواهد شد.

رزم حسینی تصریح کرد: در این شیوه نامه پیش بینی شده است که
مباحث تعهدات ارزی اقلام کالایی گروههای ۲ و ۳ همانند گذشته با
بانک مرکزی خواهد بود و تخصیص ارز نیز از این مسیر انجام میشود.

رزم حسینی گفت: در خصوص ارز اشخاص نیز هر فردی که اعلام عدم نیاز
به ارز داخل کشور داشته باشد و همچنین افرادی که واردات را برای

صادرات مجدد انجام میدهند با همین فرآیند امکان پذیر است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت تاکید کرد: در شرایط حاضر باید دست به
دست هم بدهیم تا بتوانیم مسیر توسعه صادرات را هموار کنیم.

رزم حسینی گفت: ضرورت دارد زمینههای لازم با همکاری وزارت امور
خارجه برای تسهیل شرایط جهت افزایش مبادلات تجاری با کشورهای

همسایه فراهم شود.

وی ادامه داد: وزارت صنعت، معدن و تجارت به عنوان تأمین کننده
کالا و زمینهساز اشتغال در کشور، در شرایط جدید همه گونه فشار را
متحمل میشود و خود را مسئول معیشت مردم میداند و دنبال ایجاد

فراوانی کالا در سطح بازار و عرضه است.

رزم حسینی تصریح کرد: این مهم نیازمند باز گذاشتن مسیر صادرات و
واردات کالاهای ضروری موردنیاز مردم در شرایط حاضر است.

وی گفت: در این شیوه نامه، بخشی که مربوط به کالاهای اساسی و
نیازمند ارز ترجیحی است باید از طریق بانک مرکزی تأمین شود و
بخشی که نیازمند ارز نیمایی است افراد میتوانند در خصوص این ارز،

در صف تأمین ارز باشند.

وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: افرادی که ارز متقاضی در اختیار
دارند از طریق تهاتر میتوانند قطعات و مواد اولیه بخش تولید را
تأمین و روند کار را پیش ببرند و از این طریق میتوانیم جلوی رسوب



کالاها را در گمرکات بگیریم.

صـادرات کشورهـا بـه خـاطر شیـوع
کرونـا کـاهش یـافت/ رفـع تعهـد
ارزی تـاثیری بـر کـاهش صـادرات

ندارد

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه صادرات کشور
مانند سایر کشورها متاثر از شیوع ویروس کرونا کاهش یافت، گفت:
اینکه گفته شود موضوع رفع تعهد ارزی باعث کناره گیری صادرکنندگان

از موضوع صادرات و کاهش صادرات شده است، کاملا غلط است.

حمید زادبوم در گفتوگو با خبرنگار اقتصادی خبرگزاری فارس در مورد
دلایل کاهش صادرات در ۴ ماهه ابتدای امسال نسبت به مدت مشابه سال
قبل، گفت: صادرات کشور در ۲ ماهه اول امسال تحت تاثیر شیوع
ویروس کرونا قرار گرفت  بطوری که با بسته شدن مرزها امکان صادرات

به کشورهای مختلف از بین رفت 
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رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه هنوز هم ۲ مرز
زمینی از جمله مرز زمینی کشورمان با ترکمنستان مسدود است، افزود:

بنابراین کاهش صادرات موضوعی کاملا قابل پیشبینی بود.  

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت  با بیان اینکه ارزش صادرات گاز
کشور در ۳ ماهه ابتدای سال گذشته به کشور ترکیه حدود ۲ میلیارد
دلار بود، بیان داشت: این در حالی است که امسال این صادرات را
نداشتیم بنابراین این موضوع نیز بر کاهش صادرات تاثیرگذار بود. 

زادبوم با تاکید بر اینکه صادرات تمامی کشورهای جهان تحت تاثیر
شیوع ویروس کرونا قرار گرفت، بیان داشت: حتی  صادرات کشوری
مانند  چین که ماهانه  از رشد ۱۰ تا ۱۵ درصدی برخوردار بود با
شیوع ویروس کرونا کاهش یافت و مقایسه آمار صادراتی این کشور در
ماه آوریل ۲۰۲۰ با آوریل ۲۰۱۹ نشان میدهد که رشد صادرات فقط ۳

درصد بوده است. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت ایران با بیان اینکه در شرایط شیوع
ویروس کرونا صادرات همه کشورهای پیشرو در امر صادرات منفی شده
است، بیان داشت: لذا در شرایطی که کرونا تجارت دنیا را تحت تاثیر
قرار داده ما هم از این موضوع متاثر شدهایم ضمن اینکه تحریم

مشکلات ما را در این زمینه مضاعف کرد. 

وی با تاکید بر اینکه کاهش صادرات با توجه به موضوع کرونا کاملا
طبیعی بوده است، گفت: کاهش صادرات در تمام کشورهای دنیا اتفاق

افتاد البته یک مقدار روند آن در حال کند شدن است. 

زادبوم بیان داشت: مرزها در ماههای اخیر یکی پس از دیگری باز شد
اما هنوز ۲ مرز از ۳۱ مرز زمینی بسته است. 

وی در پاسخ به این سوال که برخی دستاندرکاران صادرات بخش خصوصی
معتقدند که کاهش صادرات ناشی از فشار بانک مرکزی برای رفع تعهد
ارزی است،  و با ادامه این روند حتی صادرات بیشتر نیز کاهش
مییابد، حتی برخی میگویند وقتی بانک مرکزی نمیتواند پولهای خود
را به کشور وارد کند چگونه در شرایط تحریم از صادرکنندگان 
انتظار رفع تعهد ارزی را دارند، نظر شما در این باره چیست؟ آیا
این موضوع بر صادرات تاثیر گذار بوده است؟ این حرف درست نیست،
صادرکنندگان نباید خود را برای رفع تعهد ارزی و بازگشت ارز حاصل
از صادرات با بانک مرکزی مقایسه کنند، بانک مرکزی تحریم است و
طـبیعی اسـت کـه نتوانـد پـول خـود را بـه کشـور وارد کنـد امـا



صادرکنندگان که تحریم نیستند. 

رئیس کل سازمان توسعه تجارت با بیان اینکه همه صادرکنندگان پول
کالای صادراتی خود را دریافت میکنند ، گفت: پول کدام صادرکننده آن
طرف مرز مانده است؟ مگر صادرکننده تحریم شده که نتواند پول خودش

را به کشور بازگرداند؟ این استدلالها کاملا غلط است. 

وی با تاکید بر اینکه در موضوع رفع تعهد ارزی هیچ شکی نیست گفت:
اگر در مورد روشهای رفع تعهد ارزی بحث است باید مطرح شود تا حل

شود. 

زادبوم با بیان اینکه نظام رفع تعهد ارزی را قبول دارد و کمیتهای
نیز با عنوان ماده ۲ این موضوع را تصویب کرده است، گفت: کمیته
ماده ۲ نیز در شورای هماهنگی اقتصادی به تصویب رسیده است، لذا

موضوع رفع تعهد ارزی عین قانون است. 

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت بیان داشت: رفع تعهد ارزی مهم است
و صادرات نیز در صورتی ارزشمند است که ارز آن به کشور بازگردد

زیرا در غیر این صورت صادرات اصلا لازم نیست. 

وی با بیان اینکه ما در شرایط جنگ اقتصادی قرار داریم، گفت: باید
ارز حاصل از صادرات به کشور باز گردد. 

زادبوم با اشاره به اینکه بانک مرکزی مدت کوتاهی است که موضوع
برخورد قانونی با صادرکنندگانی که رفع تعهد ارزی را انجام
ندادهاند مطرح کرده است، گفت: بنابراین این ادعا که صادرکنندگان
از امر صادرات عقبنشینی کردهاند و همین موضوع بر کاهش تجارت ۴
ماهه اثرگذار بوده غلط است زیرا در این مدت کوتاه این اتفاق

نمیتوانسته تاثیری بر صادرات داشته باشد. 

وی با طرح این پرسش که آیا کشورهای دیگر نیز رفع تعهد ارزی دارند
که صادراتشان کاهش یافته است، گفت: آمار تجارت دنیا بصورت ماهانه
منتشر میشود و بررسی آن نشان میدهد که کشورهایی مانند اسپانیا،
ایتالیــات، آمریکــا، آلمــان کــاملا صادراتشــان متــاثر از شیــوع

ویروس کرونا کاهش یافته است. 

زادبوم اظهار داشت: در میان ۲۰ کشور پیشرو در صادرات تنها کشور
چین در ماه اوریل رشد صادراتی ۳ درصدی را نسبت به مشابه سال
گذشتــه تجربــه کــرده و در ایــن مقطــع زمــانی تــا حــدودی شیــوع



ویروس کرونا در این کشور مهار شده بود. 

وی با بیان اینکه قول میدهم که صادرات و تولید افزایش یابد، بیان
داشت: اگر صادرات در ۴ ماهه ابتدای امسال کاهش داشته به هر حال
آمار ۲ ماهه ابتدای امسال که شیوع ویروس کرونا به شدت آمار
صادرات را کاهش داده بود بر مجموع آمار ۴ ماهه متاثر بوده است. 

زادبوم بیان داشت: ما باید منافع ملی را در نظر بگیریم و نباید
در مقوله بازگشت ارز حاصل از صادرات و رفع تعهد ارز به منافع

اشخاص فکر کرد. 

به گزارش فارس، تراز تجاری در ۴ ماهه ابتدای امسال معادل ۲٫۲
میلیارد دلار منفی شد، همچنین بررسی صادرات غیرنفتی ایران در ۴
ماهه ابتدای امسال نشان می دهد که صادرات غیرنفتی کشورمان در این
برهه زمانی نسبت به مدت مشابه سال قبل، ۴۱ درصد کاهش یافته است. 

سرویس خبری: صنعت غذا

چیـن بزرگتریـن واردکننـده گـوشت
از روسیه شد
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دادههای بانک کشاورزی روسیه نشان میدهد در ۶ ماه نخست امسال
صادرات گوشت این کشور بیش از دو برابر و چین بزرگترین وارد کننده

گوشت از روسیه شده است.

به گزارش صنعت غذا و کشاورزی، به نقل از رویترز، با توجه به
گزارش روزانه آربیسی، با استناد به دادههای بانک کشاورزی روسیه،
در ۶ ماه نخست امسال صادرات گوشت این کشور بیش از دو برابر شده
است. بر طبق این دادهها چین از اوکراین جلو زده و به بزرگترین

وارد کننده گوشت از روسیه تبدیل شده است.

از مجموع وزنی این صادرات گوشت، ۴۵ درصد به چین و ۵۵ درصد به
هنگکنگ ارسال شدهاند.

تحلیلگران توضیح دادند که صادرات از روسیه عمدتاً به دلیل افزایش
عرضه گوشت مرغ افزایش یافته است. چین در این مدت به خرید گوشت
مرغ و همچنین گوشت گاو منجمد ادامه میداده است. چرکیزوو، شرکت
تولید کننده گوشت روسی، به دنبال گسترش حضور خود در بازار چین
است. این شرکت در حال مذاکره برای عرضه گوشت خوک به چین است که

بزرگترین مصرف کننده گوشت خوک در جهان میباشد.

دادههای گمرک نشان میدهد که صادرات مواد غذایی و محصولات کشاورزی
روسیه به چین از ژانویه تا ماه می، ۲۵ درصد افزایش داشته و بالغ

بر ۱.۸ میلیارد دلار شده است.

سرویس خبری: بین الملل
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درآمد میلیاردی از پوست خربزه!

در ۱۰ مــاهه اول امســال یکمیلیــارد و ۸۶۸ میلیــون دلار میوههــای
خوراکی، پوست مرکبات یا پوست خربزه صادر شده و کشورهایی مانند
لهستان، کانادا و آلمان بزرگترین مشتریان پوست مرکبات و خربزه

ایران هستند.

به گزارش ایسنا، صادرات پوستخربزه تاکنون حاشیههای متعددی در
فواصل زمانی مختلف ایجاد کرده اما شاید جالب باشد بدانید در کتاب
مقررات صادرات و واردات نیز فصلی به نام «میوههای خوراکی، پوست
مرکبات یا پوست خربزه» وجود دارد و در آمارهای صادراتی نیز این

محصول لحاظ شده است.

طبق آمارهای ارائه شده از سوی گمرک، صادرات این بخش در مجموع پنج
درصد صادرات را در برمیگیرد.

البته ارزش صادرات این بخش در قیاس با مدت مشابه سال قبل یک درصد
کاهش یافته است.

اگرچه ریز آمارهای صادراتی در ماههای اخیر از سوی گمرک در دسترس
قرار نمیگیرد اما آمارهای مهر ماه گویای آن است که یکی از مقاصد
محصولات این گروه کشور افغانستان است که در هفتمین ماه سال حدود
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۲۳۰۰ دلار واردات داشته است.

تاجیکستان از دیگر مقاصدی است که ۴۰ دلار واردات انواع پوست
مرکبات و خربزه از ایران داشته است. قطر هم در مهر ماه امسال بیش

از ۴۱ هزار دلار واردات انواع پوست مرکبات و خربزه داشته است.

کانادا دیگر بازاری است که ۱۵۷۵ دلار واردات در این بخش داشته و
لهستان با حدود ۱۸۵هزار و ۹۹۱ دلار، بحرین ۸۰ دلار، هلند ۷۳۰ دلار،

آلمان با ۷۳۱۶ دلار از دیگر بازارهای این محصول به شمار میروند.


